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دانستنی های حقوقی؛

مجازات نشر اکاذیب در فضای مجازی

یکی از راههای نشر اکاذیب، استفاده از رسانهها شامل کتبی، صوتی، تصویری یا مجازی برای انتشار مطالب است. در

همین راستا، قانون مطبوعات که ناظر بر فعالیتهای رسانهای و مطبوعاتی در کشور است، در ماده ۶ خود، نشریات را به

جز موارد مشخصشده در قانون، در انتشار سایر مطالب آزاد دانسته است.

یکی از راه&zwnj;های نشر اکاذیب، استفاده از رسانه&zwnj;ها شامل کتبی، صوتی، تصویری یا مجازی برای انتشار
مطالب است. در همین راستا، قانون مطبوعات که ناظر بر فعالیت&zwnj;های رسانه&zwnj;ای و مطبوعاتی در کشور

است، در ماده ۶ خود، نشریات را به جز موارد مشخص&zwnj;شده در قانون، در انتشار سایر مطالب آزاد دانسته است.

از آمده، عبارت است  قانون مطبوعات  ماده 6  بند 11  در  این موارد که  از  یکی   ;raquo&تابناک;laquo& به گزارش
در فضای مجازی قانون مطبوعات   ;raquo&.دیگران تحریف مطالب  یا  واقع  و مطالب خلاف  &laquo;پخش شایعات 
پایگاه&zwnj;های خبری و غیرخبری را در برمی&zwnj;گیرد که از هیأت نظارت بر مطبوعات مجوز فعالیت گرفته باشند و
اگر سایت یا پایگاه اینترنتی مجوز نداشته باشد یا از سایر فضاهای مجازی برای انتشار مطلب استفاده شود، در این

صورت، موضوع در شمول قانون جرایم رایانه&zwnj;ای قرار می&zwnj;گیرد.

ماده 18 قانون جرایم رایانه&zwnj;ای در این خصوص مقرر کرده است &laquo;هر کس به قصد اضرار به غیر یا تشویش
اذهان عمومی یا مقامات رسمی به وسیله سامانه رایانه&zwnj;ای یا مخابراتی اکاذیبی را منتشر کند یا در دسترس
دیگران قرار دهد یا با همان مقاصد اعمالی را بر خلاف حقیقت، رأسا یا به عنوان نقل قول، به شخص حقیقی یا حقوقی
به طور صریح یا تلویحی نسبت دهد، اعم از اینکه از طریق یادشده به نحوی از انحا ضرر مادی یا معنوی به دیگری وارد
شود یا نشود، افزون بر اعاده حیثیت (در صورت امکان)، به حبس از نود و یک روز تا دو سال یا جزای نقدی از پنج میلیون
ریال تا 40 میلیون ریال یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد.&raquo; بنابراین با توجه به آنچه که قانون مجازات اسلامی،
قانون مطبوعات و قانون جرایم رایانه&zwnj;ای آمده است، هرگاه کسی با نوشته، اعلامیه، سخنرانی، صحبت کردن،
انتشار مطالب مطبوعاتی، نوشتن در فضای مجازی یا به هر نحو دیگری اقدام به نشر اکاذیب به قصد ضرر رساندن به
دیگری کند، از نظر قانون مجرم بوده و باید پاسخگوی رفتار خود باشد. اکاذیب بسته به اینکه نسبت به چه کسانی و در

چه فضایی اظهار می&zwnj;شوند، دارای مجازات و روش&zwnj;های جبرانی خاص خود هستند.

مفهوم هتک حرمت

آبرو و شخصیت طرف مقابل لطمه وارد از انجام یک عمل که موجب می&zwnj;شود به  هتک حرمت عبارت است 
&zwnj;شود.

هتک حرمت اشخاص در نتیجه گفتارهای شفاهی یا کتبی است و باعث خدشه دار کردن حیثیت، احترام یا اعتمادی که
دیگران برای فرد قایل هستند، می&zwnj;شود.

برای تحقق هتک حرمت، ابتدا باید بیان یا کار توهین&zwnj;آمیزی وجود داشته باشد که موجب هتک حرمت شخص
شود که شامل دو قسمت است: نخست اینکه آن عمل یا بیان باید خلاف حقیقت باشد و دوم اینکه توهین&zwnj;آمیز

باشد.

بنابراین اگر سخنی بر اساس واقعیت باشد شخص بیان&zwnj;کننده مسئولیتی ندارد مگر در شرایطی که حریم
خصوصی شخص را از بین ببرد.

شرط بعدی یعنی بیان سخن توهین&zwnj;آمیز، باید به صورت علنی باشد و اگر در خفا باشد و کسی آن را نشنیده یا
ندیده باشد جرمی محقق نشده است.

نشر اکاذیب چیست؟

انتشار اخبار دروغ و وقایع خلاف واقع به قصد ضرر رساندن به دیگری یا مقامات رسمی را نشر اکاذیب می&zwnj;گویند.
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به عبارت دیگر، مرتکب مطالب و کارهایی را که می&zwnj;داند حقیقت ندارد، عملا و عامدا علیه شخص حقیقی یا
حقوقی یا مقامات رسمی شایع و اظهار کند و بدون اینکه اعمال معینی را به افراد معینی نسبت دهد، اخبار یا مطالب

بی&zwnj;اساس و دروغ را بیان کند.
نشر اکاذیب با هتک حرمت و حیثیت تفاوت دارد چرا که در نشر اکاذیب حتما مطالب کذب منتشر می&zwnj;شود و
واقعیت ندارد اما در هتک حرمت هم واقعیت و اسرار خصوصی فرد فاش می&zwnj;شود و هم ممکن است با پخش

شدن مطالب غیرواقعی، حیثیت شخص خدشه&zwnj;دار شود.

قانون چه می&zwnj;گوید؟

ماده ۱۶ قانون جرایم رایانه&zwnj;ای می&zwnj;گوید: &laquo;هر کس به وسیله سامانه&zwnj;های رایانه&zwnj;ای یا
مخابراتی، فیلم یا صوت یا تصویر دیگری را تغییر دهد یا تحریف کند و آن را منتشر یا با علم به تغییر یا تحریف منتشر کند،
به نحوی که عرفا موجب هتک حیثیت او شود، به پنج میلیون ریال تا چهل میلیون ریال یا هر دو مجازات محکوم خواهد

;raquo&.شد

ماده ۱۷ نیز بیان می&zwnj;دارد: &laquo;هر کس به وسیله سامانه&zwnj;های رایانه&zwnj;ای یا مخابراتی، صوت یا
تصویر یا فیلم خصوصی یا خانوادگی یا اسرار دیگری را بدون رضایت او جز در موارد قانونی منتشر کند یا در دسترس
دیگران قرار دهد، به نحوی که منجر به ضرر یا عرفا موجب هتک حیثیت او شود، به حبس از نود و یک روز تا دو سال یا

;raquo&.جزای نقدی از پنج میلیون ریال تا چهل میلیون ریال یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد

در ماده ۱۸ نیز قانونگذار می&zwnj;گوید: &laquo;هر کس به قصد اضرار به غیر یا تشویش اذهان عمومی یا مقامات
رسمی به وسیله سامانه رایانه&zwnj;ای یا مخابراتی اکاذیبی را منتشر کند یا در دسترس دیگران قرار دهد یا با همان
مقاصد اعمالی را بر خلاف حقیقت، راسا یا به عنوان نقل قول، به شخص حقیقی یا حقوقی به طور صریح یا تلویحی
نسبت دهد، اعم از اینکه از طریق یادشده به نحوی از انحا ضرر مادی یا معنوی به دیگری وارد شود یا نشود، افزون بر
اعاده حیثیت (در صورت امکان) به حبس از نود و یک روز تا دو سال یا جزای نقدی از پنج میلیون تا چهل میلیون یا هر دو

;raquo&.مجازات محکوم خواهد شد

به نظر می&zwnj;رسد ماده ۶۹۸ بخش تعزیرات قانون مجازات اسلامی مصوب سال 1375 نیز دقیقا حاوی همین ماده
است و مقصود قانونگذار تنها منتشر شدن اکاذیب باشد و نوع وسیله و نحوه انجام چندان در جرم دخیل نبوده و شامل
اینترنت نیز می&zwnj;شود چرا که انتشار در آن بسیار وسیع&zwnj;تر صورت می&zwnj;گیرد البته نشر اکاذیب در
فضای مجازی جزو جرایم قابل گذشت محسوب شده و فقط با شکایت شاکی خصوصی رسیدگی به آن آغاز و با گذشت

شاکی، رسیدگی به آن به اتمام می&zwnj;رسد.
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